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Kedves Szülõk!
Szeptembertõl megkezdõdtek

az iskolai szûrõvizsgálatok, me-
lyeket az iskolaorvosok: Dr.
Tóth Sára, Dr. Igriczi Zsuzsanna,
Dr. Sajti Edit és az iskolavédõnõ
Dr. Mészárosné Kovács Margit
végeznek.

Ezen vizsgálatok általános or-
vosi vizsgálatokból, a mozgás-
szervek vizsgálatából, látás,
színlátás, testsúly, testmagas-
ság, vérnyomás, vizelet, stb.
vizsgálatokból állnak. A szûré-
sek alkalmával több gyereknél
találunk elváltozást, s õket to-
vábbi szakvizsgálatokra kell be-
utalnunk. Az eredményeket, le-
leteket visszakérjük további ke-
zelés, gondozás miatt. A célunk
az, hogy minél szebb, egészsége-
sebb felnõtt váljék a gyerekek-
bõl.

Néhány szülõ zaklatásnak te-
kinti, ha a kiszûrt, szakvizsgálat-

Figyeljünk együtt
ra utalt gyermekétõl visszakér-
jük a kapott leltét,  esetleg
gyógytestnevelésre küldjük,
vagy szemüveg folyamatos hasz-
nálatára bíztatjuk csemetéjét.
Kiemelném, hogy az egészség, a
szépség megõrzése nem csak a
mi feladatunk, a szülõk, a család
kötelessége is. Ezért kérjük se-
gítségüket, igyekezzenek õk is
meggyõzni a gyermeket, hogy a
fiatal korban még javítható, kor-
rigálható elváltozások felnõtt
k o r r a  k e z e l é s e k  n é l k ü l  n e
változzanak. A család, a kör-
nyezet példamutató magatar-
tása nagy hatással van gyer-
mekeinkre. A mozgásszegény
életmód, elhízás, tartási problé-
mák, korai dohányzás nagy-
részben megelõzhetõ. Több oda-
figyeléssel segíthetünk a meg-
elõzésben.

Néhány hete megkeresett egy
anyuka az iskolai fogadóórá-

mon. A gyermeke fél éve jár a
szarvasi iskolába, elküldtük
szakorvosi vizsgálatra, a leletet
hozta vissza. Azt mondta: köszö-
nöm szépen, hogy odafigyel a
gyermekemre. Köszönöm, hogy
észrevette a munkám, a mun-
kánk lényegét. Van olyan szülõ
is, akinek a gyermekét többször
találtam serkésnek, tetvesnek
szeptember óta, s aki azt üzen-
te: szedegessem le a serkét a
gyermeke hajáról, ha nem tet-
szik nekem. Különbözõek va-
gyunk.

Ha bármelyik szülõnek vagy
gyermeknek segítségre, tanács-
ra van szüksége, kérem keresse-
nek az iskolai fogadóórámon,
vagy hétfõn, szerdán reggelen-
ként 7.30-8.30 között a Védõnõi
szolgálatnál.

Dr. Mészárosné
Kovács Margit

iskolavédõnõ

� Tudomásul kell vennünk,
hogy ebben a rohanó világban
egyre kevesebb idõ jut a szabad
idõ ilyen módon való eltöltésé-
re � mondja Csasztvan And-
rás, a Vajda Péter Mûvelõdési
Központ igazgatója, amikor a
Turul Mozi látogatottságáról
érdeklõdöm. � Az egyik oldalon
a szûkülõ szabadidõ, a másikon
viszont az óriási túlkínálat áll.
Ma már szinte minden család-
ban van videomagnó, választha-
tunk a kábeltelevízió széles kí-
nálatából, s azt hiszem, megle-
põdnénk, ha tudnánk, hány ott-
honban van már házimozi.

� Mennyi volt az elmúlt év-
ben a nézõk száma?

� Tavaly 621 elõadás kere-
tében 138 fi lmet mutattunk
be a Turul Moziban,  az össz-

Hogy sajnos, vagy szerencsére, azt döntsék el Önök...  min-
denesetre tény, hogy a mozi ma már nem játszik olyan nagy
szerepet az életünkben, mint azokban az években, amikor a
címben idézett sláger született. Ez érthetõ is, hiszen ma
összehasonlíthatatlanul több lehetõség kínálkozik arra,
hogy egy-egy filmet megnézzünk. Itt van mindjárt a televí-
zió, a videokölcsönzõ, nem is beszélve a multiplexekrõl...
Moziba járni azonban ma is sokan szeretnek.

�...Gyerünk a moziba be...�

nézõszám pedig 22.351 volt.
� Ez sok vagy kevés?
� Ha azt vesszük, hogy az el-

múlt évek veszteséges mérlege
után tavaly sikerült
nullszaldóval zárnunk, akkor ez
tulajdonképpen jó eredmény.

� Milyen filmeket szeret leg-
inkább a közönség?

� Elsõsorban azokat, melye-
ket a média sikerfilmekként ha-
rangoz be. Ilyen például most a
Harry Potter, s várhatóan ilyen
lesz a Gyûrûk ura is.

� Miért láthatunk olyan rit-
kán magyar filmeket a mozi-
ban?

� Mi azokat a filmeket tudjuk
megvásárolni és vetíteni, melye-
ket a filmforgalmazók kínálnak.
S az õ kínálatukban legnagyobb
számban amerikai filmek szere-

pelnek. Magyar filmeket egyéb-
ként itt a Turul Moziban is lát-
hatnak a nézõk, mégpedig a Szõ-
ke Szakáll Filmklub keretein be-
lül. Tavaly a filmklub látogatói
24 különbözõ magyar illetve
európai filmet láthattak.

� Gondolom, a mozilátoga-
tók többsége a fiatalabb kor-
osztályhoz tartozik.

� Így van, a 14-30 év közötti-
ek járnak legtöbbet moziba.
Többször megpróbáltuk már az
idõsebbeket, konkrétan a nyug-
díjasokat is �becsalogatni� a
moziba. Nem jártunk azonban
túl nagy sikerrel, mert a nyugdí-
jasok az esti órákban már nem
szívesen mozdulnak ki otthon-
ról.

� Végezetül egy kézenfekvõ
kérdés: mennyibe kerül ma egy
mozijegy a Turul Moziban?

� Az átlagos jegyár 450-500
forint körül van. Vannak termé-
szetesen filmek, melyeket ki-
emelt helyárral vetítünk (ezeket
mi is magasabb kölcsönzési dí-
jért kapjuk meg).

  L.J.

Amikor néhány ismerõsöm felfedezte, hogy
írásaim jelennek meg a lapban, rögtön azzal az
ötlettel álltak elõ, hogy írjak a szarvasi drogo-
sokról. Hogy álneveket használva fogalmazzam
meg a mondandómat, és tegyem helyre õket.
Gondolkoztam is a dolgon, hogy kaparok vala-
mi kétértelmû, mégis felismerhetõ törpténetet
ezzel kapcsolatban, de letettem róla. Igaz, ez az
írás máris érinti a témát, de kifejtem, hogy mi-
ért nem feszegetem konkrétabban ezt a kényes
kérdést. Talán, mert félek ezektõl a srácoktól?
Az ilyen füvezõs tablettakapkodók általában le
vannak soványodva a rendszeres igénybevétel-
tõl. Ha megpróbálna valamelyikük lekeverni
egyet, valószínûleg eltörne a karja. Vagy itt is
jelen van a drogmaffia? Sérteném a terjesztõk
és a fogyasztók érdekeit? Netán a rendõrség fü-
lest kapna ebbõl az írásból? Lehetséges, de nem
hinném, hogy egy cikk ekkora lavinát indítana
el ezen a téren. Meg különben is, mi vagyok én?
Valamiféle önjelölt ifjúságvédelmis? Az ügyele-
tes stréber jófiú, aki azonnal köp a tanító néni-
nek? Vagy a heroinistákat gyógyító Csernus
doktor tanítványa? Egyik sem, én is csak egy
öntörvényû fiatal vagyok, aki ott keresi a szó-
rakozás lehetõségét, ahol tudja, de néha úgy ér-
zem, több bölcsességgel áldott meg a Jóisten,
mint ezeket a homályos tekintetû, trendi gye-
rekeket. (És itt most nem azokra gondolok, akik
nagyritkán elszívnak egy-egy spanglit.) Mert
nekem senki ne mondja, hogy a mai tizen-hu-
szonévesek nagy részének olyan szörnyû az éle-
te, hogy azt csakis drogmámorban képesek el-
viselni. De nézzük a rendszeres füvezés elõnye-
it! Hallottam már ilyeneket, hogy �megnyitja az
elméd�, �nem olyan káros, mint az alkohol�, �ol-
csóbb, mint az alkohol�, �különben ez egy
gyógyszer�, stb. Ennél csak az a röhejesebb,
amikor a speednek, extasynak, vagy a kokain-
nak sorolják a jótékony hatásait. (Egybõl beug-
rik Whitney Houston visszataszítóan �leszálká-
sított� teste.) Persze én sem hangoztatom azt a
közhelyet, hogy �a fû ugródeszka a keményebb

Nyúlzugi nyulak
drogokhoz�, mert gyakran elõfordult már olyan
a drog-történelemben, hogy valaki egész életé-
ben a fûnél maradt. És ha tényleg vannak elõ-
nyei a fûnek, ami lehetséges, sõt valószínû, at-
tól én még ugyanúgy utálom a szórakozásnak ezt
a bujkálós, sumákolós, s az édes levek kortyol-
gatásától igencsak nõies formáját. Lehet, hogy
néhányan megvetnek a véleményem miatt, mert
szerintük ezeket a �szerencsétlen drogosokat�
segíteni kell, nem kigúnyolni, bántani. Vagy le-
het, hogy egyesek szerint igenis jó arcok ezek a
sorozatgyártott divatfüvesek. És az is lehet, hogy
mint újságíró, nem ezért az írásomért kapok
majd Tolerancia-díjat.

De ez az egész nem más, csak egy idióta di-
vat. Elkésett és eltévesztett Amerika-majmolás,
amit szüleink kólaivással és farmerviseléssel
demonstráltak. (Aminek persze semmiféle káros
következménye nem lett, de biztos vagyok ab-
ban, hogy a drogokkal nem ez lesz a helyzet.)
Egy több szempontból is veszélyes tévút, amely-
re sajnos egyre többen térnek a legfiatalabbak
közül. S ha ezek a kölykök egyszer majd elérik a
drogos kultuszfilmekbõl ismert gyötrelmes álla-
potot, igazán sajnálni fogják, hogy a fater nem
verte õket rendesen pofán az elsõ betépések
után. Mert manapság ki a menõ? Aki telje-
sen �készen van�. Ki a haver? Aki tud sze-
rezni. És ki a maradi balfék? Aki nem képes
haladni a korral, és minden áldott este, reg-
gel és délután jól betépni, beszakadni, be-
fúvatni, baze�. Vagányság ez? Egyszerûen csak
ostobaság. Ezért nem fogok velük kapcsolatban
semmiféle mesét kitalálni, amelyben sokak ál-
tal ismert személyek és szórakozóhelyek álne-
vei szerepelnek. Mert ezek egytõl egyig (ritka ki-
vétellel) egymás iránt is közönyös, rém egysze-
rû és unalmas figurák, akiknek nem oszt, nem
szoroz semmiféle publicitás. Olyanok, akár a
nyúlzugi nyulak. Az embernek szemet szúr, ha
keresztülfutnak a telkén, de különben nem sok
vizet zavarnak.

Hartay Csaba

A több mint tíz eszten-
dõs múlttal rendelkezõ
Békés-Guard vagyonvé-
delmi Kft életében 2003.
január 01-tõl jelentõs vál-
tozások következtek be. A
cég ugyanis ettõl az idõ-
ponttól kezdve a budapesti
székhelyû Goldex security
Kft égisze alatt folytatja te-
vékenységét. Hogy mit is
jelent konkrétan ez a vál-
tozás, s mit éreznek meg
ebbõl a cég ügyfelei, meg-
rendelõi, arról Spitzer
László régióigazgatót, a
Békés megyei kirendelt-
ség vezetõjét kérdeztük.

� Ez a változás elsõsor-
ban minõségi, nem pedig
személyi változást jelent �
mondja Spitzer László. �
A Goldex Security Kft,
melynek hálózatába be-
kapcsolódtunk, több, mint
négy éve nyújt vagyonvé-
delmi szolgáltatást ügyfe-
leinek az ország egész te-
rületén. Sikeres kirendelt-
ségeket mûködtetnek pél-
dául Szolnokon illetve
Debrecenben is. A mi ki-
rendeltségünk szarvasi
székhellyel egész Békés
megyében vállal feladato-
kat. Az, hogy mostantól
egy ilyen nagy cég égisze
alatt mûködünk, elsõsor-
ban azért elõnyös az ügy-

Legfontosabb a
megbízhatóság

feleink számára, mert nagyon
erõs anyagi háttér van mö-
göttünk. Ennek illusztrálásá-
ra csupán két számadat: va-
lamennyi tevékenységi kö-
rünk 20 millió Ft értékû fele-
lõsségbiztosítással, valamint
50 millió forintig terjedõ vi-
szontbiztosítással rendelke-
zik. Ugy gondolom, hogy az
európai uniós csatlakozás
egyébként is magával hozza
azt, hogy a kisebb cégek hát-
térbe szorulnak, s a nagyobb
vállalkozások kerülnek majd
elõtérbe.

� A személy- és vagyonvé-
delem területén belül Önök
milyen konkrét feladatokat
vállalnak?

� Kirendeltségünk állomá-
nyába jelenleg hetven sze-
mély- és vagyonõr tartozik.
Fegyveres õrszolgálatot tu-
dunk biztosítani pénzszállítá-
sokhoz, értékmegõrzéshez,
vállaljuk különbözõ objektu-
mok, üzemek õrzését, rendé-
szeti és portai szolgálatokat,
rendezvénybiztosítást. A me-
gyében jelenleg 28 munka-
helyen végzünk vagyonvé-
delmi és rendészeti tevé-
kenységet. Néhány ezek kö-
zül, a teljesség igénye nélkül:
Gallicoop Rt, Vas-Fémipari
Rt, Alföldi-Hús Rt,  Agrár Rt,
Endrõd és Vidéke Takarék-
szövetkezet... A nyári hóna-

pokban mi látjuk el a Lauder
Camping fegyveres õrszolgá-
latát is. A szolgáltatás szín-
vonalának emelése érdeké-
ben a Goldex security Kft az
elmúlt évben megszerezte az
ISO 900l tanúsítványt.

� Milyen tulajdonságokkal
kell rendelkeznie egy �jó� biz-
tonsági õrnek?

� Talán a legfontosabb az,
hogy jó kapcsolatteremtõ ké-
pessége legyen. Ez nyilván
megkövetel bizonyos alap-
mûveltséget, de ugyanilyen
fontos az éberség, a határo-
zott fellépés, a jó beszéd-
készség is. Cégünk dolgozói
folyamatos továbbképzésben
részesülnek, ami biztosítja az
elvégzett munka minél maga-
sabb színvonalát.

� Hogyan lehet valakibõl
biztonsági õr?

� Rendszeresen � évente
két alkalommal � szervezünk
tanfolyamokat azok számára,
akik kedvet éreznek az ilyen
jellegû munka iránt. A három-
hónapos tanfolyamokra ter-
mészetesen nemcsak férfiak,
hanem hölgyek is jelentkez-
hetnek. Ez a �szakma� azért
is jelenthet biztos jövõt a fia-
talok számára, mert a sze-
mély- és vagyonvédelmi szol-
gáltatás iránt ma Magyaror-
szágon egyre nagyobb igény
mutatkozik.                     (X)

GOLDEX SECURITY Kft.
H-1089 Budapest, Orczy út 32.

Tel./Fax: 06(1)323-0636, 323-0637

H-5540 Szarvas, Szabadság út 64-66.
Tel./Fax: 06(66)311-872

E-mail:
spitzerlaszlo@goldex-security.hu

Web: http://www.goldex-security.hu

Folytatás az 1. oldalról
Kétszer annyit

Érdemes egy kicsit mélyebbre
ásni magunkat a gépírás és szö-
vegszerkesztés versenyszabály-
zatának rejtelmeibe, hogy job-
ban tudjuk értékelni a szarvasi
lányok eredményeit. A bajnok-
ságra, melyet a Magyar Gyors-
írók és Gépírók Országos Szö-
vetsége ír ki minden éveben, tí-
zen jelentkeztek a Vajdából. Kö-
zülük kilencen nyertek részvéte-
li jogot az országos döntön. Pe-
dig eléggé szigorú feltételeknek
kellett megfelelniük. Gépírás
kategóriában 30 perc alatt mini-
mum 8000 karaktert kellett
megjeleníteniük két ezrelékes
hibahatáron belül. A szövegszer-
kesztés � ami ez esetben azt je-
lenti,  hogy korrektúra jelek
alapján kell egy adott szöveget
átrendezni � döntös feltétele az,
hogy a versenyzõ 10 perc alatt
minimum negyven korrektúrát
elvégezzen. Ehhez képest példá-
ul Nagrant Tünde 110 korrektú-
ra mûveletet végzett el a meg-
adott idõ alatt, és a többiek is
több mint kétszeresét mutatták
be az elvárt teljesítménynek a
negyven résztvevõ között.

Mi a trükkjük?
Ez a kérdés merül fel önkén-

telenül az emberben. Mert hát
azért csak nem lehet véletlen,
hogy egy szarvasi iskola diákjai

Bajnok billentyûzsonglõrök
rendre nagyszerû eredménye-
ket érjenek el ilyen versenye-
ken. Annak is kicsi a valószínû-
sége, hogy ezen a tájékon a lá-
nyok csuklói, ujjai valami külö-
nös varázserõvel bírnának. A jó
teljesítmény titkát kutató kér-
dés megválaszolásával a tanár-
nõ  kivár, maga is kiváncsi lé-
vén, mit mondanak a lányok. Õk
mosolyogva próbálkoznak a �jó
felkészítõ tanár� kezdetû hízel-
géssel,  majd mikor Tóthné
Jansik Erzsébet egy legyintéssel
berekeszti a �pedálozást�, egyet-
értõen bólogatnak: A gyakorlás.
Minden héten nulladik órában
együtt és ki-ki külön is, vérmér-
séklete szerint. A tanárnõ elme-
séli, hogy õ már tizedik évfolya-
mon figyelni kezdi ki az, aki jól
gépel az ügyintézõ szakosok kö-
zül. Aki ügyes, azzal megpróbál
foglalkozni, de minden hiába ha
a kiszemelt embert nem eléggé
érdekli ez a dolog. Fontos azon-
ban a kitartók számára is a
motíváció. Egyfelõl például az,
hogy a vajdások közül két lány
� 99'-ben Sonkoly Edit Svájcban,
2001-ben Nagrand Tünde Néme-
tországban � vehetett részt vi-
lágbajnokságon, sokkal többen
számos nemzetközi versenyen.
Tehát lehetséges, elérhetõ. Meg
az, hogy az országos verseny
után némi pogácsa kíséretében
kis ünnepségen megbecsülték

õket, törõdtek velük. Talán
azért a tanulási módszerben is
van valami. Tanárnõjük az okta-
tásban olyan számítógépes prog-
ramot használ, aminek megalko-
tásában õ maga is részt vett és
aminek hatékonyságát 75 száza-
lékkal eredményesebbnek ítéli
pedagógusi gyakorlatában, mint a
hagyományos módokat.

Róma vár
A kétévente megrendezett vi-

lágbajnokságon az vehet részt,
aki két egymásutáni országos
bajnokságon az elsõ tíz helyezés
valamelyikét eléri. A négy vaj-
dás lány közül az ifjabbak most
elõször értek el ilyen teljesít-
ményt, de a másik két lány �
Nagrand Tünde és Csipai Melin-
da � most másodszor is bizonyí-
tottak. Õk és természetesen a
felkészítõ tanáruk részt vehet-
nek az idei világbajnokságon
Rómában július 15 és 19 között.
Sajnos ezt az országos szövetség
egyáltalán nem támogatja anya-
gilag, de erõsen bíznak benne,
hogy sikerül a fejenként körül-
belül 200 ezer forintos költsé-
gekre valót elõteremteniük. Jó
hír, hogy Békésszentandrás kép-
viselõi, büszkén Csipai Melinda
teljesítményére, tiszteletdíjuk
egy részét felajánlva már meg-
tették az elsõ lépést a világbaj-
nokságra készülõk támogatásá-
ra.                                          K.Zs.


